

## **FOR IMMEDIATE RELEASE**

**November 4, 2025**

### **U.S. and Canadian Leaders Convene Cross-Border Forum to Strengthen Bioregional Collaboration and Resilience**

**October 17, 2025, Sidney, BC** — Indigenous leaders, elected officials, civil society and business advocates from the U.S. and Canada gathered at Mary Winspear Centre in Sidney, BC for a Cross-Border Forum focused on deepening relationships across the shared Salish Sea bioregion.

Building on a smaller virtual gathering in March 2025, the event reaffirmed the enduring spirit of cross-border cooperation and emphasized the vital role of local leadership in fostering a sustainable, inclusive, and resilient future. Esteemed participants included Tsawout Hereditary Chief Eric Pelkey, Cowichan Tribes Chief Cindy Daniels, Lummi Nation Treaty Protection Director Brandon Morris, Sidney Mayor Cliff McNeil-Smith, MLA Robert Botterell, Islands Trust Chair Laura Patrick, San Juan County Council Chair Kari McVeigh, Amanda Fisher and Jeremy Harrison-Smith from Washington State Governor Ferguson's office, and James Rolph from Washington State Lt. Governor Denny Heck's office.

Co-host and Member of Parliament for Saanich-Gulf Islands, Elizabeth May, described the genesis of this unique forum, originating on the Canadian side of the border, breaking down intergovernmental silos during Covid-19. Since then, local Southern Gulf Islands BC governments and First Nations have imagined the larger possibilities of a wider, cross border collaboration. This vision was shared by local governments and community groups in the San Juan Islands and Washington State and Indigenous peoples across the border. “Ironically, the higher levels of tension created by cross-border challenges including tariffs has increased the local and bio-regional commitment to deepen our relationships.”

In a pre-recorded message, U.S. Representative Rick Larsen urged continued cross-border collaboration despite political changes: “The U.S.-Canada relationship has always been very important to me, even before I was in Congress... We share an important boundary along and through the Haro Strait, with deep and long-standing partnerships, across and connecting our island communities... Our goal is to continue to manage our relationships across the border in such a fashion that we can build on this day and build forward to avoid the unforced errors that we create for ourselves at times.”

Breakout sessions on environmental and economic resilience stressed the importance of maintaining strong cross-border ties for the prosperity of island and coastal communities. A consensus emerged that **strength lies in sustained connections and shared values**.

Other key themes included:

- **Relationship as resilience:** Building connections today will yield benefits for hard times now and in the long-term.
- **Historical bonds:** Recognizing the current work rests on long-standing, cross-border relationships and collaborations, which inspire the identification and advancement of novel, effective environmental-economic initiatives.
- **Hyper-localism:** Grounding policies in local needs while inspiring parallel initiatives.

- **Formal collaboration:** Establishing structures, norms, and regular dialogue; accelerating policy implementation through shared examples.
- **Shared Stewardship:** Honouring the land and waters, with salmon as a unifying symbol for cross-border connectivity.
- **Economic-Environmental nexus:** Promoting joint advocacy, policy harmonization, and sustainable growth that treats environment and economy as inseparable.
- **Transportation:** Urging restoration of the Sidney–Anacortes ferry, vital for community ties, especially First Nations and Tribes.
- **Innovative Governance:** Multi-jurisdictional problem-solving and prioritizing authentic human-to-human partnerships over formal titles.

To ensure momentum, leaders committed to developing a **communications strategy** to amplify grassroots stories of collaboration through newsletters, local media, and social platforms. A **jointly managed** website will serve as a communications hub, complementing regular **in-person and virtual gatherings**. Forum attendees called for establishing a **Cross-Border Secretariat** to coordinate efforts, map existing collaborations, and identify funding opportunities to sustain the work.

The Salish Sea's fluid boundaries contrast the rigid map lines imposed by settlers 200 years ago. Amid growing global isolationism, this initiative offers a model of mutually enforced sovereignty, self-determination, and strength rooted in local needs.

The next Cross-Border Forum is planned for spring 2026. Sponsors included the offices of MP Elizabeth May and MLA Rob Botterell, Islands Trust, Capital Regional District, San Juan County, the Economic Development Council (EDC) of San Juan County, and the Rural Islands Economic Partnership (RIEP). Participants also represented the Salt Spring, Pender, and Saanich Peninsula Chambers of Commerce, the Border Policy Research Institute of Western Washington University, SIMRES, Jefferson County EDC, and Harborstone Credit Union.

### **Additional Quotes**

“We say as Lummi people that we too are survivors of the great flood... Of all the tribes to the south of us and all around us as Lummi we've always said that SENĆOTEN, the WSÁNEĆ language, is closest to us. And that's just an important reminder for how close we are today as people. The waters connect us. Each and every one of us here today we all have an impact on these waters and this land.” – **Brandon Morris, Lummi Nation Treaty Protection Director**

“There really are no lines. We have so much in common, and so much great information to share about how best to work together to tackle the many challenges and opportunities we face.” – **Rob Botterell, MLA for Saanich North and the Islands**

“Today was remarkable. As Tsawout Hereditary Chief Eric Pelkey once shared with me, there wasn't a border over 200 years ago. WSÁNEĆ Nation and Lummi Nation family connections on either side of the Salish Sea were immense. When the border was created, families across four generations essentially made decisions about whether they would be in the United States or Canada. The Anacortes-Sidney ferry helped keep the Nations connected for 99 years. As one part of strengthening this cross-border relationship, our Council is firmly committed by formal resolution to the restoration of the Anacortes-Sidney Ferry terminal.” – **Cliff McNeil-Smith, Sidney Mayor**

“Without trust, we have nothing. The gathering today was rich with stories of appreciation for our past and current work that has always relied on our trusted relationships. It was inspiring to hear the many commitments to invest in our mutual economic and environmental prosperity through cross border exchanges of ideas, goods, people, and resources, etc.” – **Lisa Smith, Washington State Microenterprise Association**

“The relationship between the Islands Trust and San Juan County spans decades, grounded in a shared spirit of partnership and friendship. This enduring connection is reflected in the Transborder Island Agreement, which affirms our common values - protecting our land and marine environments and preserving the unique way of life that defines these islands. Coming together today renews our commitment to collaborate for the health and harmony of our shared bioregion.” - **Laura Patrick, Chair, Trust Council, Islands Trust**

## **Contacts**

*Media inquiries may be directed to any of the following.*

- **Economic Development Council (EDC) of San Juan County,** [info@sanjuansedc.org](mailto:info@sanjuansedc.org), (360) 378-2906
- **Office of San Juan County Council,** [KariM@sanjuancountywa.gov](mailto:KariM@sanjuancountywa.gov), (360) 370-7472
- **Office of MP Elizabeth May,** [Elizabeth.May.C1@parl.gc.ca](mailto:Elizabeth.May.C1@parl.gc.ca), (250) 657-2000
- **Islands Trust Council,** [communications@islandtrust.bc.ca](mailto:communications@islandtrust.bc.ca), (250) 405-5151
- **Office of MLA Rob Botterell,** [Rob.Botterell.MLA@leg.bc.ca](mailto:Rob.Botterell.MLA@leg.bc.ca), 250-387-8347
- **Rural Islands Economic Partnership (RIEP),** [info@ruralislandspartnership.ca](mailto:info@ruralislandspartnership.ca), (250) 653-4025

# # #

## **POUR DIFFUSION IMMÉDIATE**

**Le 4 novembre 2025**

### **Des dirigeants américains et canadiens organisent un forum transfrontalier pour renforcer la collaboration et la résilience biorégionales**

**Le 17 octobre 2025, Sidney (Colombie-Britannique)** – Des dirigeants autochtones, des élus, des représentants de la société civile ainsi que des défenseurs des entreprises des États-Unis et du Canada se sont réunis au Mary Winspear Centre à Sidney (C.-B.) pour tenir un forum transfrontalier axé sur l'approfondissement des relations dans toute la biorégion de la mer transfrontalière des Salish.

Forts d'une rencontre virtuelle plus restreinte qui s'est tenue en mars 2025, les participants à cette réunion ont réitéré l'esprit durable de la coopération transfrontalière et insisté sur le rôle vital des dirigeants locaux pour ce qui est de favoriser un avenir viable, inclusif et résilient. Parmi les participants de marque figuraient Eric Pelkey, chef héréditaire de la Nation Tsawout, Cindy Daniels, chef des tribus Cowichan, Brandon Morris, directeur de la protection des traités de la Nation Lummi, Cliff McNeil-Smith, maire de Sidney, Robert Botterell, député provincial, Laura Patrick, présidente de l'Islands Trust Council, Kari McVeigh, présidente du conseil du comté de San Juan, Amanda Fisher et Jeremy Harrison-Smith, du bureau du gouverneur Ferguson, de l'État de Washington, et James Rolph, du bureau du lieutenant-gouverneur Denny Heck, de l'État de Washington.

La co-organisatrice et députée de Saanich—Gulf Islands, Elizabeth May, a décrit la genèse de cette instance unique, née du côté canadien de la frontière, qui a permis de détruire les cloisonnements intergouvernementaux pendant la pandémie de COVID-19. Depuis lors, les administrations locales du sud des îles Gulf de la Colombie-Britannique et les membres des Premières Nations ont imaginé des possibilités de coopération transfrontalière plus vaste. Les administrations et les membres des groupes communautaires des îles San Juan et de l'État de Washington ainsi que les Autochtones de l'autre côté de la frontière partageaient leur vision. « Paradoxalement, les niveaux de tension accrus créés par les problèmes transfrontaliers, notamment les droits de douane, ont contribué à renforcer la détermination locale et biorégionale à approfondir nos relations. »

Dans un message préenregistré, le représentant au Congrès américain Rick Larsen a invité à poursuivre la collaboration transfrontalière malgré les changements politiques : « La relation entre les États-Unis et le Canada a toujours été très importante pour moi, même avant que je siège au Congrès... Nous partageons une importante frontière le long du détroit de Haro et de part et d'autre de celui-ci, les membres des diverses collectivités de nos îles entretenant des partenariats profonds de longue date... Notre objectif est de continuer à gérer nos relations frontalières de manière à pouvoir nous appuyer sur cette journée pour éviter les erreurs non provoquées que nous commettons parfois. »

Les discussions de groupes sur la résilience environnementale et économique ont permis de souligner l'importance de conserver des liens transfrontaliers solides pour la prospérité des localités insulaires et côtières. Un consensus s'est dégagé sur le fait que **la force réside dans l'entretien des relations et dans des valeurs communes**.

Les autres principaux thèmes abordés étaient les suivants :

- **Les relations comme source de résilience** : établir des liens aujourd'hui aura des résultats bénéfiques pour les périodes difficiles, à long terme et maintenant.

- **Les liens historiques** : reconnaître que le travail actuel repose sur des relations et des collaborations transfrontalières établies de longue date, qui facilitent le ciblage ainsi que la promotion d'initiatives environnementales et économiques nouvelles et efficaces.
- **L'hyperlocalisme** : ancrer les politiques dans les besoins locaux tout en inspirant des mesures parallèles.
- **La collaboration officielle** : établir des structures, des normes et un dialogue continu; accélérer la mise en œuvre des politiques en donnant des exemples communs.
- **La gestion commune** : honorer la terre et les eaux, avec un saumon en tant qu'élément rassembleur pour une connectivité transfrontalière.
- **L'économie et l'environnement** : promouvoir une défense commune, l'harmonisation des politiques et une croissance durable en considérant l'environnement et l'économie comme indissociables.
- **Le transport** : encourager la remise en service du traversier Sidney-Anacortes, ce qui est essentiel pour les liens entre les communautés, surtout pour les Premières Nations et les tribus.
- **Une gouvernance novatrice** : entretenir un réseau multijuridictionnel de résolution de problèmes, et accorder la priorité aux partenariats authentiques de personne à personne plutôt qu'aux titres officiels.

Afin de maintenir l'élan, les dirigeants se sont engagés à élaborer une **stratégie de communication** pour amplifier les récits de la base sur la collaboration au moyen de bulletins d'information, des médias locaux et des médias sociaux. Un site Web **géré conjointement** servira de centre de communications et viendra compléter **les réunions régulières en personne et à distance**. Les participants au forum prévoient la mise sur pied d'un **secrétariat transfrontalier** chargé de coordonner les initiatives, de cartographier les collaborations existantes et de répertorier les possibilités de financement visant à leur permettre de poursuivre leur travail.

Les frontières fluides de la mer des Salish contrastent avec les frontières cartographiques rigides imposées par les colons il y a 200 ans. Dans un contexte d'isolationnisme mondial croissant, une telle initiative propose un modèle de souveraineté, d'autodétermination et de force, appliqué par tous les intervenants et qui répond aux besoins locaux.

Le prochain forum transfrontalier est prévu pour le printemps 2026. Parmi les parrains, mentionnons les bureaux de la députée Elizabeth May et du député provincial Rob Botterell, l'Islands Trust Council, le District régional de la capitale, le comté de San Juan, le conseil de développement économique (CDE) du comté de San Juan et le Rural Islands Economic Partnership (RIEP). Les participants représentaient également les chambres de commerce de Salt Spring, de Pender et de la péninsule de Saanich, le Border Policy Research Institute de l'université Western Washington, SIMRES, le CDE du comté de Jefferson et la caisse de Harborstone.

## Autres citations

« En tant que membres du peuple Lummi, nous affirmons que nous sommes également des survivants de la grande inondation... De toutes les tribus situées au sud de l'endroit où nous nous trouvons et de celles qui nous entourent, nous, les Lummi, avons toujours dit que le SENĆOTEN, la langue des WSÁNEĆ, était la plus proche de la nôtre. Puis ça, c'est juste un rappel important de la mesure dans laquelle nous sommes proches aujourd'hui. Les eaux nous relient. Chacun d'entre nous exerce une influence sur les eaux et sur les terres. » – **Brandon Morris, directeur de la protection des traités de la Nation Lummi.**

« Il n'existe pas de véritables frontières. Nous avons tellement de choses en commun, et tellement de renseignements intéressants à communiquer sur la meilleure façon de collaborer pour relever les défis auxquels nous sommes confrontés et pour saisir les occasions qui se présentent à nous. »  
– **Rob Botterell, député de Saanich North and the Islands.**

« Aujourd'hui a été une journée remarquable. Comme me l'a dit un jour Eric Pelkey, chef héritaire de la Nation Tsawout, il n'existait pas de frontière il y a plus de 200 ans. Les liens familiaux entre la Nation WSÁNEĆ et la Nation Lummi de part et d'autre de la mer des Salish étaient immenses. Lorsque la frontière a été créée, les membres de familles réparties sur quatre générations ont essentiellement dû prendre une décision à savoir s'ils vivraient aux États-Unis ou au Canada. Le traversier Anacortes-Sidney a permis de maintenir les liens entre les Nations pendant 99 ans. Dans le cadre du renforcement de la relation transfrontalière, les membres de notre conseil ont pris l'engagement ferme, par une résolution officielle, de rétablir la gare maritime d'Anacortes-Sidney. »—**Cliff McNeil-Smith, maire de Sidney.**

« Sans confiance, on n'a rien. La séance d'aujourd'hui était riche en témoignages de reconnaissance pour nos travaux antérieurs et en cours, qui ont toujours dépendu et dépendront toujours de nos relations de confiance. C'était inspirant d'entendre les nombreux engagements à investir dans notre prospérité économique et environnementale par des échanges transfrontaliers d'idées, de produits, de personnes et de ressources, etc. » — **Lisa Smith, Washington State Microenterprise Association.**

« Les relations entre l'Islands Trust Council et le comté de San Juan s'étendent sur des décennies et sont fondées sur un esprit commun de partenariat et d'amitié. Ce lien solide se reflète dans l'entente transfrontalière sur les îles, dans laquelle nous réaffirmons nos valeurs communes : protéger nos terres et notre environnement marin tout en préservant le mode de vie unique qui caractérise ces îles. Lors de notre réunion d'aujourd'hui, nous avons renouvelé notre engagement à collaborer pour la santé et l'harmonie de notre biorégion commune. »—**Laura Patrick, présidente, Islands Trust Council, Islands Trust.**

## Personnes-ressources

*Pour toute question, les représentants des médias sont priés de communiquer avec l'un des organismes suivants :*

- **Conseil de développement économique du comté de San Juan,** [info@sanjuansedc.org](mailto:info@sanjuansedc.org), 360-378-2906
- **Bureau du conseil du comté de San Juan,** [KariM@sanjuancountywa.gov](mailto:KariM@sanjuancountywa.gov), 360-370-7472
- **Bureau de la députée Elizabeth May,** [Elizabeth.May.C1@parl.gc.ca](mailto:Elizabeth.May.C1@parl.gc.ca), 250-657-2000
- **Conseil d'Islands Trust,** [communications@islandstrust.bc.ca](mailto:communications@islandstrust.bc.ca), 250-405-5151
- **Bureau du député provincial Rob Botterell,** [Rob.Botterell.MLA@leg.bc.ca](mailto:Rob.Botterell.MLA@leg.bc.ca), 250-387-8347
- **Rural Islands Economic Partnership (RIEP),** [info@ruralislandspartnership.ca](mailto:info@ruralislandspartnership.ca), 250-653-4025

# # #